

量对发射药抗冲和抗压强度的影响,当固化剂用量为预聚体所需量 2.0 ~ 4.5 倍时(发射药体系含 20% NC),发射药的抗冲和抗压性能较合适。

参考文献:

- [1] 王泽山,徐复铭,张豪侠. 发射药装药设计原理[M]. 北京:兵器工业出版社,1995.
- [2] 王泽山. 发射药技术展望[J]. 华北工学院学报(社科版),2001(增刊): 36-40.
WANG Ze-shan. Development and prospects of propellant techniques [J]. *Journal of North China Institute of Technology (Social Sciences)*, 2001(Supplement): 36-40.
- [3] 郑剑,侯林法,杨仲雄. 高能固体推进剂技术回顾与展望[J]. 固体火箭技术,2001,24(1): 28-34.
ZHENG Jian, HOU Lin-fa, YANG Zhong-xiong. The progress and prospects of high energy propellants [J]. *Journal of Solid Rocket Technology*, 2001, 24(1): 28-34.
- [4] 赵孝彬,张小平,郑剑,等. 扩链剂对 NEPE 推进剂力学性能的影响[J]. 推进技术,2003,24(1): 74-79.
ZHAO Xiao-bin, ZHANG Xiao-ping, ZHENG Jian, et al. Effect of chain extender on the mechanical properties of NEPE propellant [J]. *Journal of Propulsion Technology*, 2003, 24(1): 74-79.
- [5] 徐皖育,何卫东,王泽山. 高能量、高强度发射药配方研究[J]. 火炸药学报,2003,26(3): 44-46.
XU Wan-yu, HE Wei-dong, WANG Ze-shan. High energy and high strength propellant composition [J]. *Chinese Journal of Explosives & Propellants*, 2003, 26(3): 44-46.
- [6] 过梅丽. 高聚物与复合材料的动态力学热分析[M]. 北京:化学工业出版社,2002.

Mechanical Properties of JMZ Gun Propellants

XU Wan-yu, HE Wei-dong, WANG Ze-shan

(Department of Chemical Engineering, Nanjing University of Science and Technology, Nanjing 210094, China)

Abstract: The static and dynamic mechanical properties of gun propellants containing NC, RDX and polyether-urethane PET with mixed nitrate ester as plasticizing agent (JMZ gun propellants) were tested by DMA and materials tester at different temperatures. The influence rule of prepolymers of PET and curing agent contents on mechanical properties of propellants were obtained. The results show that when molecular mass of PET prepolymer with 2 functional groups increases, impact strength of JMZ gun propellant descends. Molecular mass of PET prepolymer with 3 functional groups has little influence on impact strength of JMZ gun propellants. Mechanical properties of JMZ gun propellants were optimized with curing agent content of about 200% - 450% quantity for curing PET prepolymer (JMZ propellants containing 20% NC). The results also show that contents and functionality of PET materials affect the mechanical properties of propellants, and the mechanical properties of propellants are improved by using 3 functional group polyether poitamine and appropriate molecular mass.

Key words: materials science; PET; gun propellant; mechanical property; functionality



欢迎
订阅

含能材料

ISSN 1006-9941
CN 51-1489/TK

《含能材料》1993年创刊,1996年国内外公开发行人。中国工程物理研究院主办,中国工程物理研究院化工材料研究所承办,四川省科学技术协会主管,国内外公开发行人,主要报道国内外火炸药、推进剂、烟火剂、火工药剂、武器弹药设计及相关材料的研制、工艺技术、性能测试、爆炸技术及其应用、含能材料的库存可靠性、工业废水处理、环境保护等方面的最新成果,促进含能材料学科领域的科技进步。

目前《含能材料》是中国科技论文统计源刊(中国科技核心期刊)、中国科学引文数据库来源刊、中国学术期刊综合评价数据库源刊、中国学术期刊<光盘版>源刊、《中国期刊网》源刊、万方数据库源刊、《中国核心期刊(遴选)数据库》源刊、中文科技期刊数据库源刊、中国化学文献数据库源刊,同时还被《EI》、《CA》、《剑桥科学文摘》、《中国学术期刊文摘》、《中国导弹与航天文摘》及《兵工文摘》等刊物收录。

本刊为双月刊,双月末出版,向国内外公开发行人,邮发代号:62-31。2007年本刊单价调整为10元,全年60元。凡未赶上邮局订阅者,可向编辑部邮购。2007年(第15卷)第1~6期,邮购价为75元/年;另有少量合订本供应。

通讯地址:四川省绵阳市919信箱310分箱,621900 电话:0816-2485362 传真:0816-2281339 e-mail:HNCL01@caep.ac.cn

www.energetic-materials.org.cn; 含能材料.cn; 通用网址:含能材料

欢迎订阅、赐稿及刊登广告!